
کامیون های فورد به آینه بغل دارای 
هوش مصنوعی مجهز شدند

این سیســتم بــه رانندگان دید وســیع تر از 
محیط اطراف می دهد، مانور آسان تر را تسهیل 
می کنــد و از وجود دقت بالاتــر هنگام دنده 
عقب رفتن و پارک کــردن اطمینان حاصل 
می کند.به گزارش ایسنا، سامانه کمک راننده 
از یک سیســتم نظارت   )ADAS(پیشــرفته
استفاده می کند که   )CMS(دوربین هوشمند
ضمن کاهش مصرف سوخت، ایمنی و کارایی 
ناوگان را افزایــش می دهد.این فناوری برای 
صنعت حمل و نقل تجــاری جهانی با ارزش 
بیــش از ۲.۲ تریلیون دلار مــورد هدف قرار 

گرفته است.
خودآموزی این فناوری به اپراتورهای کامیون های تجاری این امکان را می دهد که با حذف نقاط کور، 
دید جاده را از چندین نقطه افزایش دهند. همچنین برنامه ریزی شده است تا به رانندگان اعلان های 
بلادرنگ ارسال شود تا آنها را قادر سازد تا تصمیمات هوشمندانه و ایمن تری بگیرند.در این سیستم 
که به طور یکپارچه با هر مدل کامیون تجاری یا تریلر ادغام می شــود، آینه های دید عقب در جلو و 
جانبی با نمایشگرهای داخلی با کیفیت بالا و دوربین های با وضوح بالا که در بیرون کامیون  نصب 
شده اند، جایگزین شده است.این امر برای رانندگان دید وسیع تر و بازتری از محیط اطراف برای مانور 
آسان تر و دقت بالاتر می کند.این سیستم ویژگی های پیشرفته ای را ارائه می کند که در بازار بی سابقه 
است، مانند قابلیت های خودآموزی و پیش بینی.این ویژگی به رفع محدودیت های درک عمق که ذاتا 
با آینه ها سخت هستند، کمک می کند.حمل و نقل ایمن ترعلاوه بر این، این سیستم برای محافظت 
از کاربران آسیب پذیر جاده)VRU( با شناسایی دقیق طیف وسیعی از موانع جاده، مجهز شده است.

نتیجه یک سیستم پیشرفته است که ثابت کرده تصادفات را کاهش می دهد، جاده ها را در سراسر 
جهان ایمن تر می کند، عملکرد ناوگان را با رویه های خودکار بهبود می بخشــد و میزان دی اکسید 
کربن CO۲ منتشــر شده را کاهش می دهد.علاوه بر این، یک گزینه تغییر وضعیت افق گرد اضافی 
برای ارائه دید مستقیم به رانندگان در دسترس است که نقاط کور را از بین می برد و راه حلی برای 
آنچــه که از لحاظ تاریخی منبع اصلی تصادفات در صنعت حمل و نقل بوده اســت، ارائه می دهد.

هنگامی که راننده به دنده عقب می رود، حالت مانور CMS فعال می شود و سیگنالی را برای دوربینی 
با قابلیت زوم در یکی از صفحه های داخلی نمایش می دهد. دوربین دقیقاً به راننده نشان می دهد 
که تریلر در کجا قرار دارد و به کجا ختم می شود.این ویژگی ها منجر به مانور آسان تر، بدون استرس، 

سریع تر و آرامش خاطر بیشتر برای رانندگان می شود.

با بخشنامه سازمان اداری و استخدامی کشور

ساعت آغاز به کار کارکنان در 
کلان شهرها شناور شد

ســازمان اداری و استخدامی کشور طی بخشــنامه ای به تمامی دستگاه های اجرایی کشور موضوع 
شناورسازی ساعت آغاز فعالیت دستگاه های اجرایی مستقر در کلان شهرها در دو هفته اول مهرماه 
۱۴۰۳ را ابلاغ کرد. به گزارش ایســنا، این بخشنامه ۲۷ شهریورماه در راستای حمایت از خانواده، 
کاهش دغدغه والدین و تسهیل شــدآمد)ترافیک( در آغاز سال تحصیلی جدید صادر و ابلاغ شده 
است. بر اســاس این بخشنامه ساعت آغاز به کار دســتگاه های اجرایی مستقر در کلان شهرها در 
دو هفته اول مهرماه ۱۴۰۳ به صورت شــناور از ســاعت ۷ تا ۹ تعیین شــده است. این بخشنامه 
تاکید دارد که روسای دستگاه های یاد شده به گونه ای برنامه ریزی کنند که با رعایت ساعت کاری 
روزانه کارکنان، ســاعت کار شــناور، هیچ خللی در نحوه پاســخگویی و ارائه خدمات ایجاد نکند. 
بخشــنامه سازمان اداری و استخدامی کشور مســتند به ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشوری، 
تصویب نامه شماره ۲۴۳۱۸۷/ت۶۱۰۱۱هـ مورخ ۲۸ اسفندماه ۱۴۰۱ هیئت وزیران و مقرره شماره 

۶۳۱۱۰/۹۴۶۷۰ مورخ ۲۶ شهریور هیئت وزیران صادر شده است.

پروژه راه آهن رشــت ـ آستارا که یکی از پازل های اتصال خلیج فارس به شمال اروپا 
محسوب می شــود و با موانعی در ماه های اخیر همراه بوده احتمالا با توافقی که روز 
گذشته بین مســئولان ایران و روسیه انجام شد سرعت بیشتری به خود می گیرد.به 
گزارش ایسنا، همکاری ایران و روسیه برای ایجاد کریدور شمال ـ جنوب به عنوان یک 
هدف تاریخی از سال گذشته با امضای موافقت نامه تامین مالی راه آهن رشت ـ آستارا 
توسط روسیه وارد فاز جدیدی شد و به گفته وزیر سابق راه و شهرسازی ۵۰ کیلومتر 
از این مســیر تملک شده است.هدف غایی کریدور شمال ـ جنوب، ایجاد ارتباط بین 
روســیه، ایران و هند است که خلیج فارس از طریق ایران به دریای بالتیک در شمال 
اروپا متصل شــود. در این کریدور ریلی ۳ بخش مورد توجه قرار دارد؛ نخست بخش 
شرقی این مسیر شامل روسیه، قزاقستان، ترکمنستان و ایران است که با تلاش های 
انجام شــده مورد بهره برداری قرار گرفته است. بخش مرکزی نیز شامل دریای خزر 
می شود که باید در جهت تقویت بنادر و ناوگان دریایی در آن اقدامات جدی صورت 

گیرد و نقصان بخش غربی این مسیر بین رشت و آستارا نیز با توافق برطرف  شود.
با این حال به نظر می رســد اجرای راه آهن رشــت ـ آستارا به کندی پیش می رود. 
اگرچه برخی گمانه زنی ها از تعلل روســیه در این زمینه حکایــت دارد اما دیدار روز 
گذشــته دســتیار رییس جمهور روسیه با وزیر اقتصاد ایران نشــان داد روسیه برای 
اجرای پروژه شــمال ـ جنوب مصمم است.اردیبهشت سال گذشته توافقنامه احداث 
راه آهن رشت – آستارا بین شــهید رییسی و پوتین رییس جمهور روسیه به صورت 
ویدئوکنفرانس انجام شــد. قرار شد روسیه پنج میلیارد دلار وام در اختیار این پروژه 
قرار دهد. پوتین ـ رییس جمهور روســیه در جریان این توافقنامه گفت که کالاهای 
تجاری از طریق این مسیر ظرف ۱۰ روز منتقل می شود؛ در صورتی که در حال حاضر 
بین ۳۰ تا ۴۵ روز زمان می برد.طی بیش از یک ســال گذشته اقداماتی برای اجرای 
این طرح انجام گرفت. تیرماه امســال وزیر سابق راه و شهرسازی اعلام کرد با طرف 
روس در پروژه ریلی رشت به آستارا حدود ۵۰ کیلومتر اراضی تملک شده و در کنار 
آن راه آهن رشت به کاسپین با حضور سرپرست ریاست جمهوری افتتاح شد.مهرداد 
بذرپاش، قرارداد توســعه بندر چابهار، راه آهن رشــت به آســتارا و فاز دوم فرودگاه 
امام خمینی)ره( را از جمله پروژه های اجرا شــده با رویکرد استراتژیک عنوان کرد.اما 
تحقق آرزوی دیرینه اتصال جنوب ایران به اروپا، بدون چالش نیست. تحولات منطقه 

اوراسیا در سال های پس از ۲۰۲۰، ملاحظات زیست محیطی، چالش های بین المللی 
با برخی کشورهای منطقه و البته چگونگی تامین منابع از جمله موانع اجرای این طرح 
محسوب می شود.با روی کار آمدن دولت چهاردهم، دکتر پزشکیان بر ضرورت تکمیل 
کریدور شــمال ـ جنوب تاکید کرده است.در این راستا روز گذشته عبدالناصر همتی 
ـ وزیر اقتصاد با ایگور لویتین، دســتیار رئیس جمهور فدراســیون روسیه دیدار کرد. 
مهم ترین دســتور کار این نشست اجرایی شدن هرچه سریع تر پروژه کریدور شمال 
به جنوب بود.همتی در این زمینه گفت: انتظار داریم روســیه از پروژه بزرگ کریدور 
شــمال – جنوب به صورت جدی حمایــت نماید.همتی تاکید کرد: دولت جمهوری 
اسلامی ایران از سرمایه گذاری سایر کشورها در این مسیر حمایت می کند و آمادگی 
دارد با ارائه مشوق های خاص سرمایه گذاری، مشارکت سایر کشورها در این پروژه را 
تسهیل نماید.وزیر اقتصاد تاکید کرد: امیدواریم شاهد گسترش سرمایه گذاری های 
روسیه در ایران و خصوصاً در نفت وپروژه های زیر ساخت لجستیکی وترانزیتی باشیم.

ایگور لویتین دســتیار ارشد رئیس جمهور روسیه نیز طی سخنانی در این نشست از 
اختصاص بودجه ای برای اجرای پروژه رشت به آستارا توسط رئیس جمهور این کشور 
خبر داد و گفت: حجم باری که از محل این پرژه قابل انتقال است، بالغ بر ۱۵ میلیون 
تن اســت که تا ۳۰ و ۵۰ میلیون تن نیز قابلیت بهــره برداری دارد.وی همچنین از 
دستور ویژه رئیس جمهور کنفدراســیون روسیه برای اجرای هر چه سریع تر پروژه 
کریدر شمال – جنوب خبر داد و گفت: مطابق دستور، اجرای این پروژه شروع شده و 
بانک "و ت ب" روسیه در حال اجرای آن است.لویتین اظهار کرد: در حال حاضر بخش 
اول پروژه کریدر شمال – جنوب و در واقع بخش فنی آن به پایان رسیده و ما نیازمند 
هماهنگی با وزارت اقتصاد بابت ورود به بخش اجرا هستیم.دولت روسیه می گوید برای 
اجرای پروژه شمال – جنوب بسیار مصمم است و ایران از آن استقبال می کند.اجرای 
پروژه شــمال – جنوب برای ایران، روسیه، هند و کشــور های جنوب خلیج فارس، 
مزایای بسیاری دارد و می تواند کمک زیادی به توسعه این کشور ها و انتقال کالاهای 
راهبردی بین آنها کند.روسیه سرمایه گذاری هایی در بخش نفت ایران را شروع کرده 
امــا آن طور که وزیر اقتصاد می گوید تاکنون از مجموعه تفاهم ها با روســیه، کمتر از 
۲۰ درصد عملیاتی شــده است؛ در حالی که روسیه ذخایر ارزی و منابع زیادی دارد 

و می تواند در بخش انرژی، پروژه های لجستیک و ترانزیتی ما سرمایه گذاری کند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رئیس جمهور یک شــنبه اول مهرماه به منظور حضور و ســخنرانی در مجمع عمومی ســازمان ملل عازم نیویورک خواهد شد.به گزارش خبرگزاری مهر، مسعود پزشکیان 
رئیس جمهور یک شنبه یک مهرماه به منظور حضور و سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل عازم نیویورک خواهد شد.وعد سخنرانی رئیس جمهوری اسلامی ایران در 
مجمع عمومی ســازمان ملل سه شــنبه ۳ مهرماه خواهد بود که به بیان دیدگاه های ملت ایران خواهد پرداخت.این سفر هرساله در اواخر شهریور و یا اوایل مهرماه صورت 
می گیرد و رؤسای جمهور کشورمان در ادوار مختلف به بیان نظرات و مسائل مورد نظر می پردازند.سخنرانی در اجلاس جانبیِ مجمع عمومی به نام »سران برای آینده«، 
دیدار با ایرانیان مقیم آمریکا، گفت وگو با رهبران ادیان الهی، نشست با مدیران رسانه ها، اندیشکده ها و دیگر دیدارهای دوجانبه با برخی سران کشورهای اروپایی، آسیایی و 

جهان اسلام از جمله برنامه های احتمالیِ رئیس جمهور کشورمان است.

www.sobh-eqtesad.ir

برای حضور در مجمع عمومی سازمان ملل؛

پزشکیان یک شنبه عازم نیویورک می شود
info@sobh-eqtesad.ir

هماهنگی  برای تأمین سوخت 
زمستانی کلید خورد

نخستین نشست مدیریت تأمین انرژی در زمستان ۱۴۰۳ با حضور جمعی از 
معاونان وزیران نفت، نیرو و کشــور برگزار شد.به گزارش ایسنا، سعید توکلی 
عصر روز دوشنبه در نخستین نشست مدیریت تأمین انرژی در زمستان ۱۴۰۳ 
که با حضور نایب رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس، معاون وزیر کشــور در 
عمران و توسعه امور شــهری و روستایی، مدیرعامل شرکت پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی ایران، معــاون وزیر نیرو در امور بــرق و انرژی، مدیرکل 
مدیریت انرژی معاونت برنامه ریزی وزارت نفت و مدیران ذیربط شــرکت ملی 
گاز ایران برگزار شــد، بیان کرد: با توجه به ناترازی موجود در تولید و مصرف 
انرژی در کشور، همکاری بین سازمان های متولی این موضوع می تواند از ایجاد 
بحران هــای آتی جلوگیری کند و به همین منظور هم، تمهیدات و اقدام هایی 
پیش بینی شده است.وی ضمن تشریح وضع موجود در بخش تولید و فراورش 
گاز و برنامه ریزی های انجام شــده به منظور تولیــد حداکثری، ادامه داد: همه 
تلاش مجموعه صنعت نفت و به ویژه شــرکت ملی گاز ایران، افزایش قابلیت 
اطمینان در پالایشگاه ها و تأسیسات انتقال گاز است.معاون وزیر نفت در امور 
گاز با اشــاره به تلاش شــبانه روزی کارکنان در نگهداری و تعمیرات به موقع 
تجهیزات و خطوط لوله شرکت ملی گاز ایران همسو با خدمت رسانی مطلوب 
به همه بخش ها در زمستان، اعلام کرد: از آن جا که گاز سهم عمده ای در سبد 
انرژی کشــور دارد، ضروری است از همه ظرفیت های کشور برای تولید پایدار 
استفاده شود. توکلی ضمن تشریح اقدام های کوتاه مدت و برنامه های بلندمدت 
صنعت گاز برای رفع موانع و مشکلات موجود، تصریح کرد: بهینه سازی مصرف 
گاز در کشــور، نیازمند هماهنگی و عزم ملی است که تنها در سایه مدیریت 
مصرف بهینه گاز در همه بخش ها و اجرای دقیق قوانین موجود مانند مبحث 

۱۹ مقررات ملی ساختمان، می توان به آن دست یافت.

در کمیسیون اصل نود مطرح شد

وعده های رئیس بانک مرکزی 
برای پرداخت وام  ازدواج و 

فرزندآوری
سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی گفت که در جلسه این 
کمیســیون مقرر شد که سامانه تســهیلات  ازدواج و فرزندآوری تا یک هفته  
آینده باز  شود.به گزارش ایسنا، علی کشوری در توضیح جلسه کمیسیون اصل 
نود گفت: روز گذشــته کمیســیون اصل نود مجلس جلسه ای با رئیس بانک 
مرکزی و مدیران عامل بانک ها داشت.وی توضیح داد: در این جلسه ما مباحثی 
را مطرح کردیم و خروجی جلسه این بود که حداکثر تا یک هفته آینده سامانه 
ثبت تسهیلات قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری باز شود. بیشترین دغدغه 
مردم این بود که امکانی برای ثبت در سامانه فراهم نیست لذا قرار شد تا یک 
هفته آینده این مشــکل حل شود.کشوری ادامه داد: همچنین مقرر شد بانک 
مرکزی گزارشی شفاف از منابع و مصارف تسهیلات قرض الحسنه به کمیسیون 
اصل نود مجلس شــورای اسلامی ارائه دهد.ســخنگوی کمیسیون اصل نود 
مجلس شورای اسلامی در پایان بیان کرد: همچنین مقرر شد سهم هر بانک از 
میزان تسهیلات قرض الحسنه در جهت اعطای تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 

و فرزندآوری مشخص شده و گزارش آن به کمیسیون اصل نود ارائه شود.

مراسم تودیع و معارفه رئیس 
جدید سازمان بورس آغاز شد

مراســم تودیع و معارفه رئیس جدید ســازمان بورس و اوراق بهادار با حضور 
وزیر امور اقتصادی و دارایی آغاز شــد.به گزارش ایسنا، مراسم تودیع و معارفه 
حجت اله صیدی - رئیس جدید ســازمان بــورس و اوراق بهادار - با حضور 
عبدالناصر همتی - وزیر امور اقتصادی و دارایی آغاز شــد.حجت اله صیدی، 
اخیرا با پیشــنهاد وزیر اقتصاد و با رای شــورای عالی بورس، به عنوان رئیس 
جدید ســازمان بورس و اوراق بهادار انتصاب شد که از سوابق وی می توان به 
مدیر عاملی بانک صادرات ایران اشاره داشت.گفتنی است؛ پیش از این مجید 
عشــقی در مهر ماه سال ۱۴۰۰ ریاست این ســازمان را برعهده گرفت و در 
فروردین ۱۴۰۳ برای یک دوره دو سال و نیمه دیگر در این سمت ابقا شد که 
با حواشی پیش آمده در رابطه با دریافت وام از سوی مدیر و برخی از اعضای 

هیأت مدیره سازمان بورس از سمت خود استعفا کرد.

گزیده خبر رهبر انقلاب در دیدار المپیکی ها و پارالمپیکی ها:

جوان های ورزشکار موجب سربلندی ایران هستند

۶۰۰ هزار دلار صرفه جویی ارزی با 
بومی سازی تروکار لاپاراسکوپی

عقد قرارداد با چهار شرکت خارجی در حوزه 
تجدیدپذیرها

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی موفق به بومی ســازی تروکار لاپاراسکوپی شده است که با توجه به حجم 
واردات ۶ میلیون دلاری این محصول از سبد ابزارهای جراحی لاپاراسکوپی و میزان تولید حداقل ۱۰ درصد 
از حجم بازار هدف این محصول در وهله اول به میزان حداقل ۶۰۰ هزار دلار صرفه جویی ارزی داشته است.

به گزارش ایســنا، صادق جنگجو، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با بیان اینکه تحقیقات نشان می دهد 
سالانه بیش از ۱۳ میلیون عمل لاپاراسکوپی در جهان انجام می شود...........

وضعیت بازار لوازم التحریر در آستانه 
بازگشایی مدارس

10 تن طلا فروخته شد، 44 همت به چرخه 
اقتصاد بازگشت

وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد

آیین نامه واردات خودروهای کارکرده اصلاح 
می شود
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گزیده خبر
سرلشکر موسوی:

ارتش نمایشگاهی از ارزش های 
اسلامی است

فرمانده کل ارتش با بیان اینکه افزایش جمعیت قرآنی فرزندان خانواده بزرگ ارتش، 
چشم انداز ما است، گفت: ارتش، نمایشگاهی از ارزش های اسلامی است که می توان آن 
را به دســت گرفت و به همه نشان داد.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر سرلشکر سید 
عبدالرحیم موســوی فرمانده کل ارتش در اختتامیه بیست و چهارمین مسابقه قرآن 
کریم خانواده های ارتش که امروز )سه شنبه( در مجتمع فرهنگی آیه های مشهد برگزار 
شــد، اظهار داشت: در بیانیه گام دوم انقلاب که مهم ترین سند ۴۰ سال دوم انقلاب 
اسلامی اســت، دو نقطه عطف داریم؛ یکی آمادگی برای ظهور و دیگری تمدن نوین 
اسلامی است.وی افزود: مقدمه رسیدن به نقاط عطف گام دوم انقلاب اسلامی داشتن 
جامعه قرآنی است و جامعه ای می تواند جامعه آماده ظهور شود که جامعه قرآنی باشد.

فرمانــده کل ارتش تصریح کرد: بنا بر ظرفیت های موجود در ارتش و ارزش های این 
سازمان، ممتاز بودن برای ارتش کار خیلی مهمی نیست و جزو دستاوردهای اولیه آن 
است، اما آنچه خانواده ارتش باید از خود نشان بدهد، الگو بودن است.سرلشکر موسوی 
با بیان این مطلب که افزایش جمعیت قرآنی فرزندان خانواده بزرگ ارتش، چشم انداز 
ما اســت، گفت: ارتش، نمایشگاهی از ارزش های اســلامی است که می توان آن را به 
دست گرفت و به همه نشــان داد.وی خاطرنشان کرد: زیربنا و لازمه اهداف گام دوم 
انقلاب اســلامی، داشتن جامعه قرآنی است و جامعه ای می تواند آماده ظهور باشد که 
قرآنی باشــد؛ چیزی که خانواده بزرگ ارتش باید نشان دهد الگو بودن است و جامعه 
قرآنی، یک الگوی تمام عیار است.فرمانده کل ارتش ادامه داد: ما امروز قاری و حافظ 
قرآن داریم و آشنایی با تفسیر و مفاهیم قرآن نیز وجود دارد، اما واقعیت آن است که 
این ها مقدمه فرد قرآنی و جامعه قرآنی است و افزایش جمعیت قرآنیِ فرزندان خانواده 
بزرگ ارتش چشم انداز ما است و باید خانواده بزرگ ارتش، خانواده بزرگ قرآنی بشوند 
و جمعیت فرزندان قرآنی در ارتش داشته باشیم.سرلشکر موسوی با بیان اینکه زندگی 
فردی که قرآنی اســت باید در تمام زمینه ها مانند ازدواج، فرزندآوری، کار، تعامل با 
جامعه قرآنی باشــد، گفت: ارتش جمهوری اسلامی ایران باید الگویی برای همه باشد 
و الگو بودن ارتش یعنی داشــتن افراد قرآنی که سبک زندگی و کار قرآنی دارند.وی 
متذکر شد: در طوفان الاقصی و مقاومت؛ پیروز نهایی این جنگ مردم غزه هستند و از 
خداوند می خواهیم هرچه سریع تر پیروزی به مردم غزه در مقابل رژیم نامشروع رژیم 

صهیونیستی عطا بفرماید.

به مناسبت روز شعر و ادب فارسی و زادروز شهریار؛

کنعانی: شعر و ادب فارسی میراث 
گران بهای تاریخ و نیاکان ما است

سخنگوی وزارت امور خارجه در زادروز شهریار شاعر ایرانی و روز شعر و ادب فارسی، 
نوشت: شعر و ادب فارسی میراث گرانبهای تاریخ و نیاکان ما و مؤلفه هویت ایران است.

به گزارش خبرگــزاری مهر، ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه در صفحه 
شــخصی خود در ایکس از محمدحسین شهریار شاعر معاصر یاد کرد و به مناسبت 

زادروز او و روز شعر و ادب فارسی، نوشت:
 ۲۷ شــهریور روز بزرگداشت شاعر فرزانه و گرانمایه ایران زمین، استاد محمدحسین 

شهریار و روز شعر و ادب فارسی را گرامی می داریم.
شعر و ادب فارسی میراث گران بهای تاریخ و نیاکان ما و مؤلفه هویت ایران و سبب ساز 

همدلی با دوستداران فرهنگ ایران زمین در چهار گوشه جهان است.
شــیفتگی ادیبان بزرگ جهان از شرق تا غرب به شعر و ادب فارسی ریشه در اندیشه 

و مضامین متعالی در متن و روح نظم و نثر بزرگان ادب فارسی ایران زمین دارد.

در حاشیه کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی صورت گرفت؛

توسعه همکاری های ایران و روسیه 
در حوزه نظام ایمنی هسته ای

روسا و معاونان نظام ایمنی هسته ای ایران و روسیه در نشستی به بررسی راه های توسعه 
همکاری های متقابل پرداختند.به گزارش خبرگزاری مهر، در حاشــیه برگزاری شــصت 
و هشــتمین نشســت ســالانه کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی در وین، 
محمدرضا کاردان، معاون ســازمان انرژی اتمی ایران و رئیس مرکز نظام ایمنی هسته ای 
کشور با الکساندر ترمبیتسکی رئیس مرکز فدرال نظارت بر محیط زیست و ایمنی صنعتی 
و هسته ای روســیه Rostechnadzor دیدار و گفت وگو کردند.این جلسه به منظور تعمیق و 
گسترش همکاری های متقابل میان مرکز نظام ایمنی هسته ای ایران و مرکز فدرال نظارت 
بر محیط زیست و ایمنی صنعتی و هسته ای روسیه با حضور رؤسای دو مرکز برگزار شد.در 
این نشســت از محمدرضا کاردان، رئیس مرکز نظام ایمنی ایران برای بازدید از روســیه 
دعوت شد. همچنین در این جلسه پیشنهاد ایران برای ایجاد شبکه ای از نهادهای نظارتی 
هسته ای کشــورهای عضو بریکس مورد استقبال طرف روس قرار گرفت و مقرر شد این 

پیشنهاد در اجلاس وزرای امور خارجه کشورهای عضو بریکس مطرح شود.
همچنین الکساندر ترمبیتسکی به عنوان رئیس کارگروه ایمنی راکتورهای SMR از همتای 
ایرانی خود دعوت کرد به عنوان عضو ناظر در این کارگروه حضور یابد.گفتنی است شصت 
و هشتمین نشست سالانه کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی، از ۲۶ شهریور 

در وین پایتخت اتریش آغاز شده و تا ۲۹ شهریورماه ادامه دارد.

خبر مهر تایید شد؛ سفیر ایران در بیروت 
دچار جراحات سطحی شده است

بنابــر اعلام همســر مجتبــی امانی، 
سفیر جمهوری کشــورمان نزد لبنان 
در جریان حمله ســایبری به دستگاه 
های ارتباطی دچار جراحات ســطحی 
شده است.به گزارش خبرگزاری مهر، 
خبرنگار صدا و سیما جمهوری اسلامی 
در لبنــان در گفتگــوی تلویزیونی با 
شبکه خبر گفت: مجتبی امانی، سفیر 

جمهوری کشــورمان نزد لبنان در جریان حمله ســایبری به دستگاه های ارتباطی دچار 
جراحات سطحی شده است.همسر مجتبی امانی نیز در صفحه شخصی وی نوشت: همسرم 
بر اثر انفجار پیجر در لبنان کمی زخمی شده اند اما الحمدلله حالشان خوب است و به خیر 
گذشــته است...گفتنی است خبرگزاری مهر ساعتی پیش از این اتفاق خبر داده بود که با 

گفتگوی مذکور این خبر تائید شد.

رئیس جمهور خطرناک ترین منکر را تفرقه توصیف کرد و گفت: زمانی باید برای اسلام نگران 
بود که ما چنان در اختلافات غرق شویم که یک رژیم جنایتکار در سایه سکوت زنان و کودکان 
را به خاک و خون بکشــد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت 
جمهوری، مســعود پزشکیان شامگاه دوشنبه، در آغاز هفته وحدت، در دیدار جمعی از علما و 
بزرگان اهل تسنن، با تبریک فرارسیدن ایام میلاد حضرت محمد مصطفی )ص( و امام جعفر 
صادق )ع( تصریح کرد: ما از ابتدا حرف و شــعارمان وحدت، انســجام و وفاق بود و حالا هم 
خواســت خدا بود که برگزاری اولین نشســت خبری در دولت چهاردهم و نیز دیدار با شما با 
چنین روزی مقارن شود که آن را به فال نیک می گیریم.رئیس جمهور با اشاره به سیره عمل 
پیامبر گرامی اسلام در تلاش برای ایجاد و تقویت برادری در هنگام ورود به مدینه و نیز زمان 
فتح مکه، با طرح این سوال که آیا ما امروز در عمل واقعاً از سخن و سیره رسول رحمت پیروی 
می کنیم؟ افزود: نتیجه عمل ما همین اختلافاتی اســت که ما را درگیر و گرفتار خود کرده و 
باعث شده رژیم صهیونیستی جرأت پیدا کند چنین گستاخانه زنان و کودکان بی گناه و مظلوم 
فلســطینی را که در حکم ناموس مســلمانان هستند، به خاک و خون بکشد.پزشکیان با بیان 
اینکه ما مسلمانان، یک خدا، یک کتاب و یک پیامبر داریم، اما درباره دستورات صریح خداوند 
و قرآن و ســیره و سخن رسول گرامی اســلام برای وحدت، با یکدیگر اختلاف می کنیم، این 
تفرقه و اختلاف را به نوعی عصیان در برابر خداوند دانست و گفت: در دستورات دینی ما رفع 
اختلاف و ایجاد وحدت از نماز و روزه اولی تر است و در دولت چهاردهم تاکنون سعی کرده ایم 
در عمل، به دنبال اجرای این دستور دین باشیم و در آینده نیز همین مسیر را دنبال خواهیم 
کرد.وی بزرگترین معروف را وفاق و وحدت و خطرناک ترین منکر را تفرقه و اختلاف توصیف و 
تصریح کرد: زمانی باید برای اسلام نگران بود و فریاد وا اسلاما سر داد که ما چنان در اختلافات 

خود غرق شویم که یک رژیم جنایتکار در سایه سکوت و بی تفاوتی ما زنان و کودکان بی گناه 
را به خاک و خون بکشد.پزشکیان در بخش دیگری از سخنانش با تاکید بر اینکه البته باور ما 
این است که زن مؤمن و مسلمان عفت و حجاب دارد، اضافه کرد: اختلافی بر سر این موضوع 
نداریم، اما اینکه بیاییم بر سر این موضوع به گونه ای عمل کنیم که محل سوءاستفاده دشمن 
شــود، خطرناک و زیان بار است. غیرت دینی ما باید در زمینه ظلم، بی عدالتی و ریخته شدن 
خون فلسطینیان بی گناه در غزه به جوش بیاید.رئیس جمهور با اشاره به اینکه نیک می دانم که 
عمل به این سخنان به هیچ وجه راحت نیست، اما در حد توان برای اجرای آنها تلاش خواهم 
کرد، گفت: به عنوان نمونه تا امروز در جمع اعضای دولت یک فرد اهل تسنن حضور نداشته، 
اما امروز یکی از معاونان رئیس جمهور سنی مذهب است. ما تلاش خواهیم کرد فارغ از قومیت، 
نژاد، مذهب، گویش و وابستگی های گروهی و جناحی، توانمندترین افراد را در مسئولیت ها قرار 
دهیم.وی با بیان اینکه نمی دانم برای ایجاد دســته بندی هایی که امروز فقط به صرف نزدیکی 
و دوســتی افراد با هم و نه توانمندی های آنان شکل گرفته، آیا خدا از ما می گذرد یا نه، افزود: 
بیایید در هفته وحدت، همه قلباً برای رفع اختلافات و تقویت انســجام و وفاق و به دنبال آن 
برای رفع تبعیض، بی عدالتی، فقر، فساد، رانت و رشوه تلاش کنیم. فرصت حل مشکلات یکی 
از بزرگترین نعماتی است که خدا در اختیار ما قرار داده و باید به شدت مراقب باشیم که کفران 
نعمت نکنیم.پیش از سخنان رئیس جمهور در این مراسم، تعدادی از علما و بزرگان اهل سنت 
نیز در ســخنانی به تشریح دیدگاه ها، مطالبات و انتقادات خود از اعمال برخی محدودیت ها از 
جمله در زمینه پذیرش داوطلبان کنکور اهل ســنت، پرداختند که دکتر پزشکیان قول داد به 

این مسائل رسیدگی شود.

عراقچی در دیدار نماینــده جنبش امل لبنان تاکید کرد؛

تداوم سیاست ایران در حمایت از مقاومت علیه اشغالگری 
صهیونیست ها

وزیــر امور خارجه کشــورمان بر تداوم سیاســت اصولی جمهوری اســلامی ایران در حمایــت از مقاومت علیه اشــغالگری رژیم 
صهیونیســتی تاکیــد کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، صلاح فحــص نماینده جنبش امل لبنان در تهران، عصر امروز دوشــنبه، با 
ســیدعباس عراقچــی وزیر امور خارجه ملاقــات کرد.نماینده جنبش امل در ایــن دیدار مراتب تبریک نبیــه بری رئیس مجلس 
نماینــدگان لبنــان و رئیــس جنبش امل را به دکتر عراقچی به مناســبت تصدی وزارت امور خارجه ابلاغ و برای ایشــان آرزوی 
موفقیت کرد.عراقچی ضمن تشکر از تبریک نبیه بری و ابلاغ سلام های گرم به وی و تجلیل از مواضع سیاسی و اقدامات ایشان در 

از مقاومت و حضور و جانفشانی  حمایت 
کنــار  در  امــل  جنبــش  رزمنــدگان 
رزمندگان حــزب الله در نبرد علیه تجاوز 
رژیم صهیونیســتی به لبنــان و حمایت 
از فلســطین و غــزه مظلوم، بــر تداوم 
سیاســت اصولی جمهوری اسلامی ایران 
در حمایــت از مقاومت علیه اشــغالگری 
این  تاکید کــرد.در  رژیم صهیونیســتی 
دیــدار همچنین آخریــن تحولات لبنان 
و منطقه مورد بررســی و تبادل نظر قرار 

گرفت.

حضرت آیت الله خامنه ای فرمودند: جداً جوان های عزیز ورزشکار ما - که مایه افتخار هستند 
- برای کشور ایران اسباب عزت و سربلندی محسوب می شوند، بلاشک. به گزارش خبرگزاری 
مهر، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح امــروز در دیدار مدال آوران 
و دیگــر اعضای کاروان های اعزامی بــه المپیک و پاراالمپیک، درخشــش توانایی ها و تجلی 
»هویت ملی، سیاســی و دینی« ملت ایران را، برجســته ترین نتیجه حضور ورزشکاران ایرانی 
در این مسابقات برشمردند و با اشاره به احساس شادمانی و عزت و سربلندی ملت از عملکرد 
ورزشکاران میهن گفتند: استعدادیابی به موقع، رسیدگی به زندگی قهرمانان و توجه همزمان 
به ورزش قهرمانی و همگانی، مسیر رو به پیشرفت ورزش را استمرار و سرعت خواهد داد.تشکر 
از مدال آوران، ورزشکاران، مربیان و دست اندرکاران کاروان های اعزامی به المپیک و پارالمپیک

حضرت آیت الله خامنه ای با ابراز خرســندی فراوان از دیدار با مجموعه ای از عزیزترین فرزندان 
افتخارآفرین کشــور، گفتند: با مدال ها و رفتار خود دل ملت را شــاد کردید. صمیمانه از شما، 
مربیان و همه دســت اندرکاران تشکر می کنم.ایشــان، جدی گرفتن ورزش را کاری درست و 
ضروری خواندند و با اشاره به سخنان جامع وزیر ورزش در این دیدار درباره تأثیرات اجتماعی-

روانی و امیدآفرینی ورزش افزودند: ورزش در دیپلماســی عمومی هم تأثیر اساسی دارد و در 
مجموع کشــور را بالا می برد.رهبر انقلاب در بیان چند نکته، مســابقات بین المللی را صحنه 
نمایش قدرت روحی و اعتماد به نفس ملت ها در کنار قدرت بدنی و مهارت ورزشی دانستند و 
گفتند: شما علاوه بر نمایش توانایی های حرفه ای و ورزشی، با اقداماتی پرمعنا نظیر اهدا مدال 
به بچه های فلســطین و غزه، حجاب و متانت، نامگذاری کاروان اعزامی به اسم ائمه اطهار )ع( 
و به اصطلاح رایج ســلفی گرفتن با پرچم فلســطین، اعتماد به نفس ملت را به رخ بدخواهان 
کشیدید و توانایی های معنوی و هویت ملی-اعتقادی و اسلامی خود را ارائه کرده و ارج نهادید.

ایشان افزودند: برای تک تک این اقداماتِ بسیار باارزش، اهمیت قائل هستم و معنای عمیق آن ها 
را برای مردم تبیین می کنم.حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تلاش مستمر بدخواهان برای 
تحریفِ »هویت، حقیقت و عقاید« ملت ایران افزودند: می گویند احساســات مذهبی در ایران 
تضعیف شــده است، اما هنگامی که قهرمان ما در مقابل چشم شاید صدها میلیون بیننده بر 
قرآن بوسه می زند و سجده شکر به جا می آورد، حقیقت و هویت ملت ایران، پایبندی او به عقاید 
و تلاش برای عظمت ملی ایران، برجســته می شود و اینگونه نشانه های چشم نواز در عملکرد 
شــما آشکار بود.رهبر انقلاب با قدردانی از احساس مسئولیت ملی و فراملی ورزشکاران ایرانی 
در مسابقات بین المللی گفتند: رفتار متین، حرکات سنجیده و عقلانیت حاکم بر عملکرد شما، 

نشان دهنده احساس بسیار با ارزش مسئولیت مضاعف در مقابل ملت و کشور است.
امیدآفرینی در جامعه از دیگر نتایج مدال آوری قهرمانان ورزشــی بود که رهبر انقلاب با اشاره 
به آن گفتند: برخی با حادثه جســمی کوچک، دچار ناامیدی می شــوند اما هنگامی که جوان 

ورزشکار ما در پاراالمپیک روی ویلچر قدرت نمایی می کند، دل های همه لبریز امید می شود.
سیاست های دوگانه کشورهای حاکم بر مسائل ورزش بین المللی در بازی های اخیر محسوس 
بودایشان، سیاست های دوگانه و مغرضانه کشورهای حاکم بر ورزش بین المللی را در این دوره 
از رقابت های المپیک و پارالمپیک محسوس دانستند و گفتند: در حالی که کشوری را به علت 
جنگ از حضور در رقابت ها محروم می کنند، رژیم صهیونیســتی با وجودی که در طول حدود 
یک سال ۴۱ هزار انسان از جمله هزاران کودک را به قتل رسانده از مسابقات محروم نمی شود.

رهبر انقلاب افزودند: این سیاســت های دوگانه و مغرضانه همانگونه که ما بارها گفته ایم نشان 
می دهد بر خلاف ادعای سیاسی نبودن ورزش، بیشترین اعمال غرض سیاسی در ورزش انجام 
می شــود.حضرت آیت الله خامنه ای ورزشــکاران قهرمان را به حفظ افتخارات خود در خارج از 
میادین ورزشــی فراخواندند و گفتند: رفتار شــما برای بســیاری از افراد و جوانان الگو است؛ 
بنابراین همچنانکه در میادین بین المللی، احترام به دین، اخلاق و مسئولیت های دینی، سیاسی 
و اجتماعی خود را به رخ همه دنیا کشیدید، در محیط کار و زندگی هم این مسئولیت های مهم 
را رعایت کنید.ایشــان در ادامه با اشــاره به مسئولیت های دولت در بخش ورزش چند توصیه 
خطاب به مســئولان بیان کردند.رهبر انقلاب، مسئولان را به برنامه ریزی برای استعدادیابی و 
کشف به موقع استعدادهای ورزشی از دوران مدرسه توصیه کردند و گفتند: توصیه بعدی، توجه 
ویژه به رشــته های پر مدال مانند کشتی و همچنین رشته ها و ورزش های سرآمد ایرانی مانند 

ورزش زورخانه ای و چوگان است.
ایشان ایجاد موقعیتی در میدان های بین المللی برای نمایش گود ایرانی و ورزش زورخانه ای را 
که دربردارنده نظم و معنا و مفهوم ویژه ای است، مورد تأکید قرار دادند و گفتند: توصیه بعدی، 
غفلت نکردن از ورزشکاری است که به خاطر آرمان ملی یا مذهبی خود، با طرف صهیونیستی 
مســابقه نمی دهد و عملًا متحمل هزینه می شــود که توجه به این ورزشکاران از وظایف مهم 

مسئولان ورزش است.تذکر رهبر انقلاب به مسئولان برای دغدغه های شغلی قهرمانان
حضرت آیت الله خامنه ای توجه دولت را به معیشــت و اشــتغال ورزشکاران و تأمین نیازهای 

ورزشی آنان در حد توان الزامی برشمردند و با ضروری خواندن توسعه ورزش همگانی، گفتند: 
بنده طرفدار توجه کامل به ورزش قهرمانی هســتم امــا از توجه به ورزش همگانی هم نباید 
غفلت شود چرا که ورزش، بسیاری از هزینه های کشور چه هزینه های جسمی و چه هزینه های 

اخلاقی را کاهش می دهد.
خرسندم که ورزش کشور روی دور پیشرفت است

ایشــان در آخریــن توصیه، حمایت و اســتفاده مضاعف از ظرفیت مربیــان ایرانی را مفید و 
ضروری دانســتند و گفتند: خرسندم که ورزش کشــور روی دور پیشرفت است و این مسیر 
باید ادامه پیدا کند.در ابتدای این دیدار، آقای دنیامالی وزیر ورزش و جوانان با بیان گزارشــی 
از افتخارآفرینی های ورزشــکاران اعزامی کشورمان به رقابت های المپیک و پارالمپیک پاریس 
گفــت: در مجموع این رقابت ها ۳۷ بار پرچم ایــران عزیز در محل برگزاری رقابت ها به اهتزاز 
درآمد.وزیر ورزش از برنامه ها و فعالیت های این وزارتخانه ها برای ارتقا وضعیت ورزش کشور و 
توجه به ورزشکاران نیز گزارشی بیان کرد.در این دیدار همچنین خانم ساره جوانمردی دارنده 
چندین مدال طلا در رشته تیراندازی چند دوره پارالمپیک، و آقایان آرین سلیمی دارنده مدال 
طلای المپیک پاریس در رشته تکواندو و روح الله رستمی قهرمان طلایی ایران در وزنه برداری 
پارالمپیک به نمایندگی از ورزشکاران، با تشکر از دعاها و پیام های تبریک و حمایت های رهبر 
انقلاب و یادآوری افتخارات معنوی قهرمانان کشورمان در این رقابت ها، توجه مسئولان ورزش 

به معیشت و اشتغال قهرمانان برای استمرار موفقیت های ورزشی را خواستار شدند.

نایب رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس از جلسه امروز این کمیسیون با وزیر آموزش و پرورش خبر داد و گفت که طبق 
گزارش وزیر آموزش و پرورش، حدود ۱۶۰۰۰ نفر از کارنامه سبزها در قالب تکمیل ظرفیت بکارگیری خواهند شد و همه نیروهایی که 
یک سال به صورت تمام وقت در ۵ سال گذشته کار کرده اند، به صورت حق التدریس جذب می شوند.به گزارش ایسنا، فرشاد ابراهیم پور 
نایب رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در مطلبی در صفحه شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:»امروز نشست 
کمیسیون آموزش و تحقیقات با آقای کاظمی وزیر آموزش و پرورش تشکیل شد.  وزیر آموزش  و پرورش اعلام کرد: ۱- در آستانه سال 

تحصیلی حدود ۲۶۰۰۰ نیرو خرید خدمات مجددا بکارگیری شدند و حدود ۱۶۰۰۰ نفر از کارنامه سبزها در قالب تکمیل ظرفیت بکارگیری خواهند شد. پرونده های افراد دارای کد ۱۹ و کد ۵ 
تجدید نظر و مشکل بیش از نیمی از آنها رفع خواهند شد. ۲- بخشنامه بازنشستگی ترکیبی لغو شده است. تاکنون ۳۵۰۰۰ نفر از بازنشستگان درخواست بازگشت بکار با یکماه حقوق تشویقی 
دادند. حدود ۴۰۰۰ نفر نیروهای بلاتکلیف قبل از سال ۹۱ بر اساس نیاز بکارگیری خواهند شد. ۳- همه نیروهای دارای کد که یکسال بصورت تمام وقت در ۵ سال گذشته کار کرده اند بصورت 

حق التدریس جذب می شوند. تکمیل ظرفیت آزمون کیفیت بخشی قبل از مهرماه اعلام و حدود ۸۰۰۰ نفر جذب خواهند شد.«

ایسنا/زنجان معاون بسیج و امور استان های سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: پدافند غیرعامل افزایش بازدارندگی، کاهش آسیب پذیری و استمرار 
خدمات ضروری به مردم و مقابله با تهدیدهای دشمن است.سردار محمدعلی قمی امروز )۲۷ شهریور ماه( در جمع خبرنگاران با اشاره به پیگیری 
موضوعات پدافند غیرعامل و ۱۴ کارگروه در هر استان، اظهار کرد: بالاترین مقام مسئول پدافند غیرعامل در استان ها، استاندار است. وی با اشاره به 
اینکه با توجه به طرح جامع دارایی ها، تهدیدات و آسیب های استان ها شناسایی و تهیه شده است، گفت: هدف این است که این آسیب ها با استفاده از 
ظرفیت ها که باید کار علمی باشد، برطرف شود. او با اشاره به ابلاغ نظامات و تهیه دستوراالعمل ها، بیان کرد: بر این اساس دستگاه ها وظایفی دارند که 
عمده این وظایف مقابله با تهدیدات دشمن، کاهش آسیب پذیری و مصون سازی زیرساخت هاست که انتظار پاسخ اضطراری می رود. قمی با اشاره به 
اهمیت پاسخ اضطراری در مقابل تهدیدات، حفظ تدوام کارکردها و دارایی ها، برگشت پذیری را مهم دانست و اظهار کرد: اگر تهدیدات زیرساختی اتفاق 
افتاد، برگشت پذیری در سریع ترین زمان اهمیت دارد، همان طور که سال گذشته در پخش و پالایش بنزین اتفاقی افتاد که با همت و تلاش همکاران در عرض سه ساعت این برگشت پذیری 
با شناخت تهدید و استفاده از ظرفیت ها انجام شد. وی با اشاره به اهمیت بی اثرسازی تهدید و استمرار ارائه خدمات به مردم، افزود: در استان زنجان دستگاه ها وظایف خود را می شناسند و این 

همکاری ها موجب شده است، در حوزه پدافند غیرعامل اهداف و ماموریت ها، استان رو به جلو باشد.

معاون سازمان پدافند غیرعامل کشور:

پدافند غیرعامل، افزایش بازدارندگی و مقابله با تهدید دشمن است
ابراهیم پور خبر داد

خبرهای خوش وزیر آموزش و پرورش؛ از بکارگیری مجدد 
نیروهای خرید خدمات تا جذب حق التدریسی ها

پزشکیان در دیدار جمعی از علما و بزرگان اهل تسنن:

بزرگترین معروف، وفاق و خطرناک ترین منکر، تفرقه و اختلاف است

جوان های ورزشکار موجب سربلندی ایران هستندرهبر انقلاب در دیدار المپیکی ها و پارالمپیکی ها:
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گزیده خبر آییننامهوارداتخودروهایکارکردهاصلاحمیشودوزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد
وزیر صمت ضمن اشــاره به آخرین وضعیت ریجستری گوشی های 
آیفــون و اینکه در حال حاضر مســتندی در این ارتباط نداریم، اما 
پیگیر این موضوع هســتیم، درباره بخشــنامه واردات خودروهای 
کارکرده و اینکه نیازمند اصلاحاتی اســت، توضیح داد: با بخشنامه 
موجود ممکن اســت پول مردم از بین برود، بنابراین به دنبال یک 
بخشنامه درست هستیم.به گزار ایسنا، محمد اتابک - وزیر صنعت ، 
معدن و تجارت -  امروز در نشست هیات نمایندگان اتاق تهران که 
با حضور تولیدکنندگان و صنعتگران برگزار شد، با اشاره به وضعیت 
واردات خودرو اظهار کرد: وضعیت بازار برای واردات خودرو در سال 
جاری مناســب بود، ارز خوبی برای این بخش داشــتیم، به گونه ای 
که در پنج ماهه سال جاری نســبت به سال قبل میزان واردات سه 
برابــر افزایش یافت، در بحث خودروهای کارکرده نیز بانک مرکزی، 
سازمان استاندارد و گمرک مباحثی را مطرح کردند که باید آن ها را 
حل کنیم و بخشــنامه موجود نیازمند اصلاحاتی است.وزیر صمت 
با اشــاره با اســتانداردهای ۸۵ گانه خودروســازان که باید به آن ها 
توجه کنند، اظهار کرد: جلســه ای را در همین رابطه برگزار کردیم 
و قرار اســت که ایــن موضوعات پیگیری شــود و باید بپذیریم که 
خودروهای تولیدی نیازمند بازنگری و دقت بیشتری هستند، ضمن 
اینکه صحبت های آن ها نیز می بایست شنیده شود در همین راستا 
کمیته راهبری خودرو را تشکیل داده ایم و از اتاق بازرگانی نیز تقاضا 
داریم که در این کمیته حضور داشته باشند.وی با بیان اینکه کمیته 
کیفیــت زیرمجموعه این کمیته خواهد بود، گفت: در خصوص رفع 
نابسامانی ها تلاش خواهم کرد که هیچ بخشنامه خلق الساعه را ابلاغ 
نکنم و در تمام کمیته های صنعت، معدن و تجارت حتما یک نماینده 
از بخش خصوصی که مورد قبول اکثریت است، حضور داشته باشد.

برای افزایش تولید به خودروســازان ارز می دهیم اتابک با اشاره به 
اینکه امیدواریم آرامش در بازار خودرو ایجاد شود، گفت که ما باید با 
خودروسازان در مورد افزایش تولید صحبت کنیم که برنامه ریزی ها 
در حال انجام است، مقداری ارزبری دارند و باید ارز بدهیم که بتوانند 
افزایش تولید داشته باشند.وزیر صمت در خصوص آخرین وضعیت 
رجستری گوشی های آیفون گفت: در حال حاضر مستندی در این 
ارتباط ندارم، در فضای موجود می بایست چند بخش وزارت ارتباطات 
و صمت جلســاتی را برگزار کنند، هنوز اتفاق جدیدی نیفتاده، اما 
پیگیر هســتیم.اصلاح تعرفه های تجاری در دستور کار است وی در 
خصوص ممنوعیت واردات و صادرات، گفت: در این رابطه از سازمان 
توسعه تجارت درخواست کردیم تا کارهایی را انجام دهد، تعرفه هایی 
در این بخش وجود دارد که مانع انجام و پیشــبرد کار می شــود و 
توجیه اقتصادی نیز ندارند، لذا این تعرفه ها باید اصلاح شوند و تدابیر 
لازم برای این موضوع نیز در نظر گرفته شده است. اگر این تعرفه ها 
اصلاح شوند تاثیر بالایی دارد چراکه حوزه تجارت مانند صنعت  نیاز 
به ســرمایه گذاری ندارد.اتابک با اشــاره به موضوع دانش بنیان ها و 
موضوعاتی که در برنامه هفتم توسعه قید شده است، گفت: برای این 

مساله وام های خاصی در نظر گرفته شده و تاکید روی فشار آوردن 
روی این رشته خاص است و آنطور که برنامه ریزی شده تا ۱۵ مهرماه 
این موضوع تعیین تکلیف خواهد شد.رفع موانع تولید برق صنعت از 
نیروگاه ها وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص فضای کسب وکار 
و نیروگاه ها نیز اظهار کرد: مشکل اصلی که در این رابطه وجود داشت 
این بود که صنعت برق در شــرایط کمبود روی نیروگاه های بخش 
صنعت حساب باز می کرد و این مساله موجب شده که بخش تولید 
نتواند کار خود را پیش ببرد برای این موضوع نیز تدابیری لحاظ شده 
است، زمانی که تولید از چرخه اقتصاد خارج شود تورم بر سر سفره ها 
قدم می گذارد؛ لذا باید به این موضوع توجه جدی شود.وی با تاکید 
بر اینکه اقدامی که صورت گرفت برای نیروگاه های خصوصی درست 
نبود به همین دلیل چاره اندیشی صورت گرفت و از نظر قانونی این 
موضوع تعیین تکلیف شد، تصریح کرد: اکنون برای واحدهای تولیدی 
تسهیلاتی در این راستا تخصیص می یابد و دیگر نگرانی در این رابطه 
وجود ندارد.صــادرات فرش افزایش می یابداتابک در رابطه به برنامه 
وزارت صمت برای افزایش صادرات فرش، گفت: در ســال گذشــته 
صادرات فرش با کاهش مواجه شــد، اکنون ساختار را تغییر دادیم 
و در این راســتا نیز از میراث فرهنگی و اتاق بازرگانی نیز درخواست 

کمک کردیم و نیت این اســت که بتوانیــم میزان صادرات فرش را 
افزایــش دهیم. وی در خصوص رشــد ۱۳ درصدی بخش معدن و 
سرمایه گذاری در این بخش عنوان کرد: قطعا ۱۳ درصد رقم بالایی 
نیست که سابقه آن در کشور وجود داشته باشد، اکنون ماشین آلات 
کهنه هستند و شرایط به گونه ای است که نمی توانیم به نقطه مطلوب 
برســیم و نیازمند سرمایه گذاری هستیم، اگر شما نسبت اشتغال را 
بــه ارزش افزوده در نظر بگیرد این اعداد تطابق ندارند که بخشــی 
از علت آن خام فروشــی اســت، اما این مساله به معنی توقف کامل 
خام فروشی نیست؛ اما باید آن را تسری دهیم. وزیر صنعت ، معدن 
و تجارت در خصوص تسهیلات نیز گفت: میزان تسهیلات نسبت به 
سال گذشته ۱۸ درصد افزایش یافته است، اما این میزان با توجه به 
ضریب تورم در کشور اصلا کفایت نمی کند، سرمایه گذاری ثابت در 
کشور منفی شده که نتیجه آن استهلاک بیش از اندازه است. در حال 
حاضر کارخانه ها نیازمند سرمایه در گردش هستند که در این راستا 
هماهنگی هایی صورت گرفته تا سرمایه در گردش این بخش افزایش 
یابد.وزیر صمت در خصوص جهش تولید و اقداماتی که در این راستا 
می بایست صورت بگیرد، گفت: بیشترین مشکلی که در این رابطه با 
آن درگیر بودیم مربوط به زیرســاخت های انرژی بود چرا که امسال 

برق کافی به شهرک های صنعتی و بخش های تولیدی نرسید و این 
مساله بیشــترین تاثیر را در رشد تولید داشت. بنابراین باید در این 
حوزه سرمایه گذاری صورت بگیرد چرا که اکنون مشکل انرژی یک 
مساله فراگیر است و اگر این مساله برطرف نشود چالش های زیادی 
را خواهیم داشــت. وی گفت: جداسازی برق صنعت اهمیت زیادی 
دارد و باید انرژی های نو را نیز توســعه دهیــم چرا که تنها در این 
شرایط می توانیم مشکلات مربوط به بخش صنعت را در حوزه انرژی 
برطرف کنیم. علاوه بر این مشــکل دیگر بحث میزان ارز است که 
درخواست افزایش ارز از بانک مرکزی را داده ایم که با تعیین تکلیف 
ایــن ارزها را نیز توزیع خواهیم کرد.به گفته وی، در بحث تعطیلات 
هنوز تصمیم قطعی اخذ نشــده و دولت این موضوع را اعلام خواهد 
کرد.اتابــک با بیان اینکه تلاش ما این اســت که وزارت را اقتصادی 
اداره کنیــم، گفت: اقتصادی اداره کردن به دولت و بخش خصوصی 
بر می گردد. ســعی ما این خواهد بود که رفاه را بین خودمان ایجاد 
کنیم تا بعد از آن این موضوع بین عامه مردم ایجاد شود.وزیر صنعت 
، معدن و تجارت تاکید کرد: برای مواردی که دوستان در این جلسه 
اعلام کردند درخواست من این است که حتما نماینده برای کمیته ها 

مشخص شود تا بتوانیم با یک جمع بندی شرایط را بهبود بخشیم.

به گفته ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران، با فروش ۱۶۸ کیلو گرم شــمش طلا 
در حراج پنجاه و یکم این مرکز، حجم شــمش های خریداری شده تا امروز از مرز ۱۰ تن 
عبور کرد و بر این اساس بیش از ۴۴ هزار میلیارد تومان از سرمایه به چرخه اقتصاد کشور 
بازگشت.اصغر بالسینی در گفت وگو با ایسنا، به برگزاری جلسه ۵۱ حراج شمش طلا اشاره 
کرد و گفت: امروز ســه شنبه )۲۷ شــهریورماه(  پنجاه و یکمین جلسه حراج شمش طلا 
در مرکز مبادله ارز و طلا ایران برگزار شــد و از تعداد ۱۶۸ قطعه )کیلوگرم( شــمش طلا 
اســتاندارد عرضه شــده در این حراج، همه ۱۶۸ قطعه شمش طلا با عیار ۹۹۵ در هزار و 
میانگیــن قیمت چهار میلیارد و ۹۰۶ میلیون تومان به ازای هر قطعه شــمش، از ســوی 

متقاضیان، معامله و خریداری شد.
وی افزود: بر این اســاس تا امروز و در مجموع ۵۱ جلسه حراج شمش طلا برگزار شده در 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران، ۱۰ هزار و ۶ کیلوگرم )۱۰ تن( شــمش طلا حاصل از رفع 
تعهد ارزی صادرکنندگان عرضه شده و براساس آن ۴۴.۴ هزار میلیارد تومان )۴۴.۴ همت( 
سرمایه به چرخه اقتصاد کشور بازگشته است.  یکم مهرماه اولین حراج شمش طلا در پاییز 
۱۴۰۳ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران در ادامه خاطر نشــان کرد: جلسه بعدی 
)پنجاه و دوم( حراج شمش طلا در مرکز مبادله ایران در روز یکشنبه، اول مهر ماه برگزار 
می شــود و با توجه به تعطیلی روزهای جمعه و شنبه )۳۰ و ۳۱ شهریورماه( متقاضیان تا 
ساعت ۲۴ روز پنج شنبه ۲۹ شهریورماه فرصت دارند تا با واریز مبلغ ۳۵۰ میلیون تومان به 

عنوان وجه الضمان به ازای هر قطعه شمش در این حراج شرکت کنند.

۶۰۰ هزار دلار صرفه جویی ارزی با 
بومی سازی تروکار لاپاراسکوپی

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی موفق به بومی سازی تروکار لاپاراسکوپی شده است که با 
توجه به حجم واردات ۶ میلیون دلاری این محصول از سبد ابزارهای جراحی لاپاراسکوپی 
و میــزان تولید حداقل ۱۰ درصد از حجم بازار هدف این محصول در وهله اول به میزان 
حداقل ۶۰۰ هزار دلار صرفه جویی ارزی داشــته اســت.به گزارش ایسنا، صادق جنگجو، 
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان با بیان اینکه تحقیقات نشان می دهد سالانه بیش از 
۱۳ میلیون عمل لاپاراســکوپی در جهان انجام می شود که پیش بینی می شود این اعداد 
طی پنج سال آینده به میزان یک درصد رشد داشته باشند، گفت: در حال حاضر حدود 
۵۰ درصد از جراحی های پایه مانند کیسه صفرا و آپاندیس در کشور با لاپاراسکوپی انجام 
می شود.به گفته وی، رشد روزافزون عمل های کم تهاجمی درون بین از قبیل جراحی های 
لاپاراسکوپی در کشور و سطح دنیا باعث شد تا به سمت تولید ابزارهای مصرفی این عمل ها 
برویم که در نتیجه با هدف طراحی و ساخت تروکار جراحی لاپاراسکوپی این فرآیند آغاز 
شد.وی ادامه داد: امروزه بسیار از جراحی های مربوط به شکم مانند ترمیم فتق، بای پس 
معده، اسلیو معده و برداشتن اندام های داخل شکم با استفاده از روش لاپاراسکوپی انجام 
می شــود. مزیت این روش برای جراحان و پزشکان این اســت که جراحان نیازی به باز 
کردن شکم برای انجام جراحی ندارند و می توانند بدون باز کردن شکم، داخل بدن بیمار 
را بــه طور واقعی و در همان لحظه ببینند. در کنار این موضوع جراح می تواند به راحتی 
نمونه های بیوپسی را گردآوری کند. در نتیجه فواید زیاد عمل های جراحی لاپاراسکوپی 
و دوره نقاهت کم نســبت به عمل های باز باعث شد تا طراحی و ساخت سبد محصولات 
مصرفی جراحی های لاپاراسکوپی را کلید بزنیم.جنگجو با بیان اینکه تروکار از آن دسته از 
تجهیزات لاپاراسکوپی است که در جراحی های لاپاراسکوپی استفاده از آن بسیار مرسوم 
است، تصریح کرد: جراحان معمولا از یک تروکار یکبار مصرف استفاده می کنند. استفاده 
از تروکار به منظور ایجاد فضا بین حفره داخل شکم بیمار و محیط بیرونی است. تروکار 
لاپاراسکوپی در تمامی لایه های دیواره شکم بیمار نفوذ می کند. این موضوع باعث می شود 
باقی ابزار جراحی بتوانند به راحتی وارد حفره  های ایجاد شده در شکم بیمار شوند.به گفته 
وی، تروکار لاپاراسکوپی یکبار مصرف اســتریل در جراحی های لاپاراسکوپی، عمل های 
اورولوژی، عمل های مخصوص زنان و سایر جراحی هایی که از طریق شکم انجام می شوند، 
کاربرد دارد و باعث می شــود مسیر ورود ابزارهای اندوسکوپی و اورولوژی مشخص شود.

مدیرعامل این شرکت دانش بنیان، تصریح کرد: پروژه تروکار جراحی لاپاراسکوپی با هدف 
کســب دانش فنی صد در صدی طراحی محصول و همچنین ســاخت و راه اندازی خط 
تولید و فناوری مونتاژ کاملًا ایرانی راه اندازی شد و در حال حاضر ما، تنها شرکتی هستیم 
که توانسته ایم طراحی و ساخت قالب تا طراحی سیستم مونتاژی این محصول را تکمیل 
کنیم.وی ادامه داد: دو دســته محصول این شرکت، تروکار لاپاراسکوپی سایز ۵ تیغ دار و 
بالن دار و سایز ۱۲ بدون تیغ و دوربین بر جهت انتقال ادوات، تجهیزات و دوربین به داخل 
شــکم است.جنگجو، همچنین بر چالش های طراحی و ساخت این محصول متمرکز شد 
و گفت: چالش اول ناتوانی محصول ساخته شده در حفظ فشار شکم به میزان ۲۰ میلی 
متر جیوه بود که باعث ایجاد محدودیت برای جراح می شد، مساله دیگر انطباق ناپذیری 
محصول با ابزارهایی بود که باید از طریق آن به راحتی وارد حفره شــکمی شده و از آن 
خارج می شــد.به گفته وی، مساله ســوم چالش های فرآیندی بود که عملکرد قالب ها را 
پس از چندین ضرب تولیدی دچار مشــکل می کرد که در راســتای تولید این محصول، 
چالش های مطروحه مرحله به مرحله و توسط تیم های دانشی و فنی شرکت مورد ارزیابی 
و بررســی قرار گرفتند و در نهایت چالش های تولید این محصول برطرف شــد.وی ادامه 
داد: حل چالش های ساختاری در روند طراحی و تولید این محصول با توجه به اینکه جزء 
محصولات پایه ای حوزه لاپاراسکوپی کشور بود، سبب شد تا به عنوان طرح کلان معرفی و 
روند طراحی و ساخت آن شروع شود.مدیرعامل این شرکت دانش بنیان، در خصوص تعداد 
افرادی که از رهگذر این طرح کلان مشغول به کار شده اند، گفت: میزان اشتغالزایی این 
شرکت برای افراد به صورت مستقیم ۲۵ نفر تیم تولید و فروش و به صورت غیر مستقیم تا 
۵۰ نفر اشتغالزایی کرده است که قابلیت افزایش این تعداد به حدود دو برابر عدد ذکر شده 
را دارد.وی ادامه داد: شرکت ما همچنین دارای یک تیم آموزش دیده و با تجربه در زمینه 
مونتاژ و بسته بندی است که کار بسته بندی و خروج محصول از شرکت را انجام می دهند؛ 
در ادامه تیم تضمین کیفیت و کنترل کیفیت، بطور دائم و مؤثر و به صورت دقیق تمام 
مراحل کار را مورد ارزیابی و بررسی قرار می دهند تا کیفیت محصولات در بالاترین سطح 
حفظ شود و در وهله آخر، تیم اجرایی و فروش، این محصول را با بازاریابی و توسعه بازار به 
بازار تخصصی عمل های لاپاراسکوپی وارد می کند.به گفته جنگجو، این شرکت دانش بنیان 
جهت اخذ مجوزهای مربوطه اداره کل تجهیزات پزشــکی ایران، تیم تولید صنعتی خود 
را در محل کلین روم مســتقر کرد و با جذب نیروهای انسانی تحصیل کرده و با تجربه، 
موفق به تولید اولین بچ آزمایشی خود در تیرماه سال ۱۴۰۲ شد و سپس بعد از بازرسی 
کارشناســان اداره کل تجهیزات پزشکی ایران در مردادماه، موفق به کسب پروانه تولید و 
IRC Code در شهریورماه ۱۴۰۲ از این اداره شد. همچنین با پیش فروش و عقد قرارداد 
فروش ماهیانه سه هزار عدد محصول تروکار لاپاراسکوپی سایز ۱۲ و ۶ هزار عدد محصول 
تروکار تیغ دار و بالن دار ســایز ۵ و ورود به بازار هدف از مهرماه، امیدوار اســت بتواند با 
تکمیل سبد ســایر مدل ها و محصولات مربوط به حوزه عمل های جراحی لاپاراسکوپی 
و درون بین در راســتای ارتقای سطح ســلامت مردم تلاش کند.مدیرعامل این شرکت 
دانش بنیان خاطرنشــان کرد: با توجه به حجم واردات ۶ میلیوندلاری این محصولات از 
ســبد ابزارهای جراحی لاپاراسکوپی و میزان تولید حداقل ۱۰ درصد از حجم بازار هدف 
این محصول، این شرکت در وهله اول به میزان حداقل ۶۰۰ هزار دلار صرفه جویی ارزی 
داشته است که در ادامه و با افزایش محصولات سبد تروکار جراحی لاپاراسکوپی تا پایان 
ســال به میزان حداقل ۲۰ درصد، تولیدات شــرکت هم به یک میلیون و ۲۰۰ هزار دلار 
خواهد رســید که با توسعه خط تولید قابلیت رسیدن به ۵۰ درصد حجم بازار را خواهد 
داشت.به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، این شرکت دانش بنیان در قالب یک طرح 
کلان موفق به تولید تروکار جراحی لاپاراسکوپی شده و بهره برداری نهایی از تولید تروکار 

جراحی لاپاراسکوپی به تعداد ۸۰ هزار عدد را در دستور کار خود دارد.

نایــب رئیس اتــاق اصناف تهران ضمن اشــاره به اینکــه در تولید 
نوشــت افزارها باید تغییراتــی در طراحی ها صورت گیــرد، درباره 
وضعیت این روزهای بازار لوازم التحریر در آستانه بازگشایی مدارس 
گفت که بازار راکد اســت و اگر این وضعیت تا روزهای آینده ادامه 
داشته باشد، فروشنده مجبور است کالا را با قیمت مناسب بفروشد.

به گزارش ایسنا، محمدرضا فرجی تهرانی - نایب رئیس اتاق اصناف 
تهران -  در آســتانه بازگشــایی مدارس دربــاره وضعیت تولیدات 
نوشــت افزار و کیفیت آن ها نسبت به کالاهای خارجی توضیح داد: 
بی شــک به دلیل کیفیت بیشتر، کالای لوازم التحریر خارجی قیمت 
بالاتری دارد و اقشــار با توجه به میزان بودجه خود به سمت خرید 
نوشــت افزار ایرانــی یا خارجی می روند.وی ادامــه داد: در رابطه با 
نوشــت افزار ایرانی به عنوان یکــی از والدین دانش آموزان، معتقدم 
باید تغییراتی در طراحی ها صورت گیرد، چرا که تولید نوشت افزار با 
برخی از شخصیت های محبوب در انیمیشن هایی که حتی در رسانه 
ملی نیز پخش می شــود برای دانش آموزان بسیار جذاب خواهد بود. 
این در حالی اســت که برخی از این انیمیشــن های محبوب مربوط 
به دوران بچگی والدین آن ها نیز می شــود.فرجی تهرانی با اشاره به 
تاثیر رنگ بندی نوشــت افزارها در انتخاب دانش آموزان تاکید کرد: 
بچه ها عاشق رنگ ها هستند و باید در تولید نوشت افزار حتما به این 
موضوع توجه کرد، این در حالیســت که سایر کشورها به درستی با 
شــناخت رنگ ها اقدام به تولید لــوازم التحریری می کنند که حتی 
برای افراد بزرگســال نیز جذاب است.نایب رئیس اتاق اصناف تهران 
با توجه به کیفیــت بالای برخی از تولیدات داخلی این حوزه گفت: 
برخی از لوازم التحریرهای داخلــی با کیفیت بالا، قیمت های بالایی 
نیز دارند اما باز هم از لحاظ کیفیت با نوشــت افزار خارجی برابری 
نمی کنند.وی درباره قیمت لوازم التحریر اظهار کرد: بازار راکد است 
و چنانچه این وضعیت تا روزهای آینده ادامه داشته باشد، فروشنده 

مجبور اســت  کالا را با قیمت مناســب بفروشــد.نایب رئیس اتاق 
اصناف تهران با اشــاره به کیفیــت پایین برخی از دفاتر به خصوص 
دفترهای دولتی گفت: متاســفانه دستگاه های کاغذسازی در کشور 
فرســوده هســتند و بخش اعظمی از بی کیفیتی کاغذ داخلی نیز به 
همین دلیل اســت، بــا وجود عملکرد خوب صنعــت چاپ به دلیل 
کیفیت نامناســب کاغذ شــاهد چاپــی بی کیفیــت و تولید با ضرر 
هستیم که آســیب آن به همه خواهد رســید.فرجی افزود: در این 
میان برخــی از تولیدکنندگان برای کاهش هزینــه تولید اقدام به 
چاپ بی کیفیــت می کنند.وی تاکید کرد: مردم بــرای اطمینان از 
کیفیت کالای خریداری شده، به صورت حضوری لوازم التحریر مورد 
نیاز را از فروشندگان دارای پروانه کسب در سراسر کشور خریداری 
کنند.بنا بــر اعلام اتاق اصناف، فرجی تهرانی بــا بیان اینکه گاهی 
برخی از کالاهای وارداتی ممکن اســت بیش از یک ســال در انبار 
مانده باشــد، اظهار کرد: خرید حضــوری لوازم التحریر تجربه خوبی 
برای دانش آموزان اســت و در این میان والدین توجه داشته باشند 
که حتما به فروشگاهی مراجعه کنند که تنها نوشت افزار می فروشد 
تا از کیفیت، به روز بودن و اصالت کالا مطمئن شــوند. نایب رئیس 
اتاق اصناف تهــران با بیان اینکه برخی از اقشــار کم درآمد جامعه 
دیگر قدرت خرید لوازم التحریر با کیفیت را برای فرزند خود ندارند، 
افزود: اختلاف طبقاتی در کشــور مشــهود اســت و نمی توان منکر 
آن شــد، اما افزایش تــورم و ناتوانی والدین در تهیــه لوازم التحریر 
برای فرزندان خود به خصوص دانش آموزان دبستانی بسیار ناراحت 
کننده اســت. او اظهار کرد: در بسیاری از مواقع اختلاف طبقاتی به 
آموزش و پروش کشــور نیز کشیده شده و بسیاری از پدر و مادرها 
برای آینــده بهتر فرزندان، آنها را در مــدارس غیرانتفاعی ثبت نام 
می کنند که پــس از آن دیگر توانایی خریــد محصولات با کیفیت 

برای فرزندان خود را ندارند.

وزیر نیرو با بیان اینکه اشکال بزرگ صنعت برق کشور ناترازی اقتصادی است، افزود: انرژی های تجدیدپذیر یکی از روش های مطمئن برای جبران 
ناترازی برق اســت و باید برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر گام های جدی تری برداریم.به گزارش ایسنا، عباس علی آبادی، در مراسم تکریم و 
معارفه معاون وزیر و رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران ضمن تشکر از زحمات سه ساله "محمود کمانی" و همکارانش در 
این سازمان گفت: برق کالای بسیار گرانبهایی است که جمهوری اسلامی ایران در دهه های گذشته دستاوردهای بزرگی در این حوزه به دست 
آورده اســت.وزیر نیرو با بیان اینکه هم اکنون ایران در حوزه تولید و توســعه صنعت برق در ردیف کشورهای برتر جهان است، ادامه داد: اشکال 
بزرگی که در صنعت برق وجود دارد ناترازی اقتصادی در این حوزه است که سبب شده تا میزان مصرف برق نسبت به ظرفیت های تولید به شدت 
افزایش پیدا کند و از سوی دیگر منابع مالی کافی برای توسعه ظرفیت تولید برق از بین برود.علی آبادی با تأکید بر ضرورت توسعه انرژی های تجدیدپذیر به عنوان یکی از روش های پاک و 
مطمئن برای جبران ناترازی در صنعت برق اظهار داشت: اکثر کشورهای دنیا به ویژه کشورهای توسعه یافته با درک اهمیت توسعه انرژی های تجدیدپذیر در این حوزه سرمایه گذاری های 

بسیار زیادی انجام داده اند و ما نیز به واسطه محدودیت هایی که در حوزه سوخت های فسیلی داریم، لازم است در بخش توسعه انرژی های تجدیدپذیر گام های جدی تری برداریم.

رییس پیشین سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق )ساتبا( درباره اقدامات انجام شده در جهت جذب سرمایه گذاران خارجی، گفت: 
تامین فاینانس برای اجرای ۱۰ هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر توســط سرمایه گذاران خارجی در ساتبا در حال پیگیری است که در 
نتیجه آن، ساتبا با چهار شرکت خارجی به مرحله عقد قرارداد نزدیک شده است.به گزارش ایسنا، محمود کمانی در این آیین، اقدامات انجام 
شده در طول سه سال خدمت در ساتبا برای اخذ مجوزهای متعدد و پایه گذاری مدل های جذاب برای توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر در ایران 
را تشــریح کرد و گفت: مدل ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید از جمله این موارد اســت که در نتیجه آن سه بسته سرمایه گذاری ساخت ۴۵۰۰ 

و ۴۰۰۰ نیروگاه خورشیدی و ۳۰۰۰ مگاوات نیروگاه بادی در مراحل مختلف پیشرفت و اجرا قرار دارند. بخشی به بهره برداری رسیده و بخش نیز در مراحل مختلف پیشرفت قرار دارد.
وی عنوان کرد: استقبال از برگزاری مناقصات برای جذب سرمایه گذاران در ساختگاه های تعیین شده و دارای مجوز ساخت به قدری زیاد شد که مجوزی برای پاسخ به متقاضیان نیست 
و از دیگر فرایندها، ســرمایه گذاری ها در حال پیگیری اســت. همچنین پیگیری های بسیاری برای رفع موانع ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر انجام شده که از جمله آن می توان به کوتاه 
شدن مسیر اختصاص زمین و تسهیل در واگذاری آن در دولت اشاره کرد.کمانی از رونق فعالیت تابلوی برق سبز در بورس انرژی گفت و اینکه راه اندازی این تابلو با دخالت کمتر دولت 
و قیمت های جذاب برق تجدیدپذیر به خصوص در تابستان پس از یکسال فعالیت با استقبال بسیاری مواجه شده و از این محل بیش از ۱۵۰۰ مگاوات پروانه ساخت نیروگاه تجدیدپذیر 

صادر شده است.

عقد قرارداد با چهار شرکت خارجی در حوزه تجدیدپذیرهاضرورت اصلاح باور عمومی درباره ارزش واقعی آب و برق

سخنگوی مرکز مبادله خبر داد

10 تن طلا فروخته شد، 44 همت به چرخه 
اقتصاد بازگشت

نایب رئیس اتاق اصناف تشریح کرد

وضعیت بازار لوازم التحریر در آستانه بازگشایی مدارس
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»مِکنِه«، »کژین شــوی«، »قردار شِوال« و »سرگیرا«، از جمله لباس های 
ســنتی زنان عشایر سنگسر در استان ســمنان هستند، که با وجود اینکه 
امروزه کمتر مورد استفاده قرار می گیرند، اما برای حفظ و احیا در فهرست 
ملی میراث ناملموس ایران ثبت شــده اند.هانی رســتگاران ـ مسئول ثبت 
میراث ناملموس استان سمنان ـ درباره پوشاک سنتی ایل سنگسر به ایسنا 
گفت: پوشــاک همچون زبان و خــوراک معرف فرهنگ و اصالت هر قوم و 
ملتی اســت و از مهمترین صورت های میراث مادی فرهنگ و سنتی است 
که نسبت به بسیاری دیگر از مصادیق میراث فرهنگی تاثیرپذیری بیشتری 
دارد و به همراه خود مجموعه ای از آداب و رفتارها را انتقال می دهد. »ایل 
سنگســر« بزرگترین ایل عشایری استان ســمنان است و لباس و پوشاک 
ســنتی این ایل دارای تنوع و رنگ پردازی چشــم نوازی اســت. حفظ این 
گنجینه و انتقال آن به نســل های بعد اگرچه با دشواری های زیادی همراه 
اســت، اما امری ضروری است و می تواند به معرفی بیش از پیش فرهنگ 
این منطقه کمک کند. او افزود: اگرچه با توســعه شهرنشــینی و مدرنیته 
بسیاری از افراد توجه کمتری نسبت به داشته های میراثی خود داشته اند، 
اما در سال های اخیر به ویژه در بین عشایر سنگسر توجه به فرهنگ، آداب 
و رسوم، زبان، خوراک و همین طور پوشش اهمیت ویژه ای داشته است، به 
گونه ای که در ســال های اخیر کژین )پیراهن ابریشمی سوزن دوزی شده 
زنانه(، سرگیرا )چادر بانوان سنگسری(، مکنه )شال بلند شماره دوزی شده(، 
چنگوم )زیورآلات نقره ای( و کارتی )پوشاک مردانه( در پرونده های جداگانه 
در فهرســت میراث ناملموس ایران به ثبت رسیده و کارگاه های تولید این 
محصولات دوباره احیا شــده است. مسئول ثبت میراث ناملموس سمنان 
ادامه داد: بر این اساس پوشاک زنان و مردان سنگسری با عناوین کارتی به 
شماره ۱۳۶۸، مهارت دوخت سنتی کژین شوی )لباس بانوان سنگسری( 
به شماره ۱۳۶۶، چنگوم سازی به شماره ۸۷۹، سرگیرا یا سگیرا به شماره 
۸۸۵، مهارت مکنه به شــماره ۹۱۳ و مهارت شــماره دوزی سنگسری به 
شــماره ۹۱۴ در فهرســت میراث ناملموس کشــور به ثبت رسیده است. 
لباس هایی که ثبت ملی شــده اند  با توجه به پیشــینه و قدمت پوشش و 
لباس در بین عشــایر سنگســر و مجموعه لباس زنان که شامل »مکنه«، 
»کژین شوی«، »قردار شوال« و »سرگیرا« است، رستگاران درباره جزئیات 
هر یک چنین توضیح داد:»کژین شوی«: لباس نسبتاً بلند ابریشمی است 
که عموماً به رنگ قرمز بوده و تنها ویژگی بارز آن هنر ســوزن دوزی است 
که در قسمت پایینی دامن و لبه های آستین چشم نوازی می کند. در بیشتر 
نمونه های به جامانده عرض قسمت ســوزن دوزی در حدود ٢۵ سانتی متر 
در نظر گرفته شــده اســت. در لباس های بلند زنان زرتشتی اطراف یزد و 
میبد نیز چنین طرح هایی مشــاهده می شود با این تفاوت که رنگ لباس 
زنان ایل سنگســر )کژین شــوی( عموماً قرمز بوده و در کمتر مواردی از 
رنگ های زرد و سبز بسیار کمرنگ نیز استفاده شده است.»سرگیرا«: نوعی 
پارچه منحصر به فرد اســت که از رشته های بسیار ظریف پشم تهیه شده 
اســت و با هنر زنان بافنده ماهر ایل، رنگ آمیزی و بافته می شــود. از این 
پارچه برای تولید »چادر تن پوش بانوان ایل« اســتفاده می شد. ویژگی این 
پارچه برخلاف ظاهر پشــمین و زبر، ســهولت دید از پشت تار و پود آن و 
خنک بودن آن است.»مَکَنِه«: شال بلند ابریشمی به طول تقریبی سه متر 
اســت که سطح آن را به طور کامل ســوزن دوزی می کنند. این سرپوش از 
دوران باســتان در میان ایل معمول بوده و بانوان سنگسری از آن استفاده 
می کردند. مَکنِه در میان زرتشــتیان مناطق مرکزی ایران )اطراف یزد( به 
»مَکنو« مشهور بوده و شــاید واژه »مقنعه« معرب این واژه است. مَکنِه را 
طوری روی ســر قرار می دهند که میان آن مقابل چانه قرار بگیرد و بانوان 
نوعروس جوان و خانم های متاهل از مَکنه هایی با پارچه قرمز رنگ استفاده 
کرده و دختران جوان و خانم های مجرد از مکنه با پارچه به رنگ ســفید 
و یا کرم رنگ اســتفاده می کردند.»قردار شِــوال«: دامن بلند و تیره رنگی 
اســت که انتهای پایینی آن با برش های ارُیب و دوباره به هم دوختۀ پارچه 
ابریشــمی تزئین شده و به آن »فراخ شِوال سرپاره دار« هم گفته می شود. 
نوارهای مورب و باریک ابریشــمین رنگی در لبه پایینی دامن، یادآور طرح 
محرمات در طراحی ســنتی ایرانی اســت. این لباس یا دامن معمولاً برای 
استفاده در مراسم عروسی و مهمانی توسط خانم های متاهل استفاده شده 
و دختران جوان از نمونه های گل دار استفاده می کنند. طول تقریبی پارچه 
مورد اســتفاده در بیشــتر این نوع دامن ها حدود ۳۰ متر است که بسیار 
پرُچین دوخته می شــود. هدف این پرونده معرفی شــیوه بافت پارچه ای 
ابریشمی است که بعد از بافت به صورت اریب برش خورده و دوباره دوخته 
و در انتهای دامن پرچین نصب می شــود که در اصطلاح به آن »سرپاره« 
می گویند. در »مهدیشهر« نوع دیگری از این تن پوش )شلوار گشاد( وجود 
دارد. جنس این نوع دامن کودری یا چیت بوده اســت که شبیه دامن های 
امروزی اســت با این تفاوت که به جای کش در کمر دارای بند یا پسِــون 
بوده و در قســمت پایین دارای ســرپاره یا کیشین )نوعی پارچه دستباف 
مهدیشــهری از جنس نخ پنبه که به صورت یکسره بافته می شود( است. 
امروزه استفاده از این نوع دامن به جز در روستاهای کلاته خیج و مهدیشهر، 

در دیگر نقاط استان سمنان متداول نیست.

لباس هایی که ثبت ملی 
شده اند

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

یک فنجان طبیعت!!

آفرود با جی ام سی هامر الکتریکی در موآب

جیپ چندین سال است که در موآب یوتا حضوری پررنگ دارد و در این مکان صعب العبور توانایی محصولات خود را به رخ همگان 
می کشد. فورد نیز در سال ٢۰٢۰ با برانکو و برانکو اسپورت به این مکان رفت تا قدرت آفرود محصولات جدیدش را نشان دهد. 
هم اکنون نیز جی ام سی با هامر الکتریکی جدید در مواب حضور یافته است. هامر الکتریکی از تکنولوژی های مدرن زیادی برای 
کمک به مانور بهتر در شــرایط آفرود ســود می برد. برای مثال حالت Terrain این خودرو دو سطح ترمز یعنی تنظیمات نرمال و 
حالت تک پدالی را ارائه می کند که در حالت دوم راننده فقط پدال گاز را کنترل می کند تا بهتر بتواند از صخره ها عبور کند. آرون 
فائو مهندس توســعه هامر الکتریکی گفته است: هامر الکتریکی در عبور از موانع بزرگ حالت Extract را دارد که ارتفاع سیستم 

تعلیق را تا ۱۴۷ میلی متر افزایش می دهد.

بنزما: هر بازی برای ما یک فینال است
مهاجم فرانسوی الاتحاد از وضعیت تیمش راضی و امیدوار است که ماجراجویی آنها در جام جهانی باشگاه ها ادامه داشته باشد.به گزارش ایسنا 
و به نقل از سعودی اســپورت، الاتحاد شــروع بسیار خوبی در جام جهانی باشگاه ها داشت و توانست با سه گل اوکلندسیتی را در هم بکوبد و 
راهی دور بعد شود.کریم بنزما گل سوم الاتحاد را به ثمر رساند. او بعد از بازی گفت: الاتحاد تیم خوبی است و ما تلاش زیادی از خود نشان 
می دهیم اما باید بازی به بازی بهتر شــویم و تلاش بیشــتری از خود نشان دهیم. باید در هر بازی با اعتماد به نفس بالایی بازی کنیم و این 
برابر اوکلندسیتی به خوبی نمایان بود.او ادامه داد: هر بازی در این رقابت ها برای ما حکم فینال را دارد. هواداران الاتحاد حمایت بسیار خوبی 
از تیم داشتند و این باعث شد تا ما با انگیزه و شور و هیجان بیشتری بازی کنیم.الاتحاد در بازی بعدی خود باید به مصاف الاهلی مصر برود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب وجدان زنو
اسووو در ســال ۱۸۶۱ در تریست متولد شد و در سال ۱۹٢۸ 
در تصــادف اتومبیل از دنیا رفت. ســهامدار یکی از بزرگ ترین 
شــرکت های صنعتی ایتالیا بود و به همین خاطر تمام وقتش 
در اداره این شــرکت سپری می شــد. با این حال گاهی به کار 
نویسندگی می پرداخت و توانست در مدت سی سال سه رمان 
منتشــر کند. دو رمان اول او با موفقیت زیادی روبه رو نبود و تا 
حدودی ایتالو اســووو را ناامید کرد. او به مدت ٢۵ سال چیزی 
 la  – منتشــر نکرد تا اینکه شاهکارش را خلق کرد: وجدان زنو
coscienza di Zeno. پس از انتشار این رمان بود که نویسندگانی 

چون جیمز جویس، والری لاربو، بنژامین کرمیو و دیگران از کار 
او تجلیل کردند. در این رمان با پیرمردی ۵۷ ســاله به نام »زنو 
کوزینی« روبه رو هســتیم که برای معالجه بیماری اش به یک 
روانکاو مراجعه می کند. برای درک بیماری »زنو« باید کتاب را به دقت مورد مطالعه قرار داد که البته در ادامه از آن 
صحبت می کنیم. اما در ابتدا بهتر اســت اشاره کنیم که روانکاو، یعنی »دکتر س.«، برای درمان زنو از او می خواهد 
دســت به قلم شــود و خاطرات خود را بنویسد. در کتاب می بینیم که زنو دل خوشــی از روانکاوی ندارد و حتی با 
تمسخر از آن صحبت می کند تا جایی که معالجه خود را نیز رها می کند. هر قدر هم که دکتر س. از زنو می خواهد 
تا دوباره روند درمان را پیش گیرد موفق به تغییر عقیده او نمی شود. به همین خاطر، دکتر س. برای انتقام گرفتن، 
خاطرات زنو را منتشــر می کند. یعنی ما در این کتاب به جز مقدمه بســیار کوتاه دکتر س. با خاطرات زنو کوزینی 
روبه رو هســتیم. نکته دکتر س. درباره زنو بسیار دقیق و درست به کار رفته است: زنو درباره خودش بسیار کنجکاو 
است. در درجه اول هم دلیل مراجعه کردن زنو به روانکاو همین است. زنو به راحتی می خواهد درباره خودش به یک 

سوال پاسخ دهد: آیا خوش جنس است یا بدجنس؟

بونگ جون هو
سال های فعالیت: ۱۹۹۷ تا کنون فیلم های قابل توجه: برف شکن 
)Snowpiercer( ،اوکجــا )Okja(، انــگل )Parasite( برای مدت ها، 
فیلم ســازان کره  جنوبی جزئی از خانواده ی هالیوود محســوب 
نمی شدند. اما ندانستن اینکه بونگ جون هو در سال ٢۰٢۰ چه 
کسی است، ممکن است نشانگر این باشد که شما در غار زندگی 
می کنید!در اســکار امسال، این کارگردان ۵۰ ساله با جابه جایی 
چهــار پیروزی برای تجربه ی تاریخی خود، »انگل« را ســاخت. 
همه ی نامزدی ها بــرای اولین بار و در نتیجه یک پیروزی برای 
کشورش بودند. اگرچه او بسیار مورد توجه آکادمی قرار گرفت، 
بونگ یکی از اســتادان موج جدید کره در ٢۰ ســال گذشــته 
شــناخته شده اســت.هر یک از فیلم های او از درام های جنایی 
 Memories of( »واقع گرایانه ی حیرت انگیز مانند »خاطرات قتل
Murder(، »مــادر« )Mother( تا تریلرهای اکشــن فانتزی مانند 
»میزبــان« )The Host( و »اوکجا«، نقطه ی شــروع خوبی برای 
بونگ هســتند. این ویژگی »برف شکن بونگ« در ســال ٢۰۱۳ بود که او را در جهان غرب مشهورتر کرد )به دلیل 
بازیگران محبوبی مانند کریس ایوانز، تیلدا ســوئینتون و اد هریس(، اما وقتی او به ســاخت فیلم انگل با بازیگران 
تماما کره ای بازگشت، توانایی این کارگردان بیشتر به چشم آمد. هر دو ی این فیلم ها و همچنین بونگ یک موضوع 
مشترک دارند که برای فیلم سازان قابل توجه شده است؛ روایت مردم برای. دنیای فیلم های بونگ، پر از شورش فقرا 
علیه ثروتمندان، شهرنشینان علیه روستایی ها و دختران جوان ساده که دچار فساد می شوند است. بونگ جون هو 
متولد سپتامبر ۱۹۶۹ در کره جنوبی فیلمنامه نویس و کارگردان است. دو فیلم او یکی میزبان )The Host( محصول 
٢۰۰۶ و دیگری برف شکن )snowpiercer( محصول ٢۰۱۳ هر دو موفق شدند تبدیل به پرفروش ترین فیلم های تاریخ 
سینمای کره جنوبی شوند. سال ٢۰۱۷ در سایت متاکریتیک بونگ جون هو رتبه سیزدهم را میان ٢۵ کارگردانی 
آورد که جزو بهترین کارگردانان قرن بیست و یکم از سوی منتقدان معرفی شدند. فیلم های او با موضوعات عجیب 
غیرمترقبه، طنز ســیاه و تغییر ناگهانی حال و هوا دست و پنجه نرم می کنند.او در خانواده ای روشنفکر بزرگ شد. 
پدربزرگش نویسنده ای برجسته بود و پدرش طراح گرافیک. برادرش استاد ادبیات انگلیسی و خودش هم از دوران 
راهنمایی عاشق سینما شد و تصمیم گرفت که فیلمساز شود. به آکادمی هنر فیلمسازی کره جنوبی رفت و از آنجا 
فارغ التحصیل شد و بعد از ساخت چند فیلم ۱۶ میلی متری دانشجویی فیلمسازی را به صورت حرفه ای شروع کرد.

فرهنگ

»ششــمین هفته معماری اسپانیا« از پنجشنبه 
٢۳ آذر در خانــه هنرمندان ایران برگزار خواهد 
شد؛ به همین سبب ۴۶ عکس  از آثار دو معمار 
اسپانیایی نمایش گذاشته خواهد شد.به گزارش 
ایسنا، ششــمین »هفته معماری اســپانیا« با 
هماهنگی بخش فرهنگی سفارت این کشور در 
ایران برگزار خواهد شد؛ »هفته معماری اسپانیا« 
عصر پنجشنبه )٢۳ آذر ۱۴۰٢( ساعت ۱۵:۳۰ 
در سالن استاد جلیل شهناز افتتاح خواهد شد. 
سانتیاگو پورراس، اوریول پونس و فرهاد آزرمی، 
ســخنرانان افتتاحیه ششــمین هفته معماری 
اسپانیا هستند؛ همچنین آنخل لوسادا فرناندس، 
سفیر اســپانیا مهمان ویژه افتتاحیه این برنامه 
خواهد بود.در هفته معماری اسپانیا، ۴۶ عکس  
از آثار دو معمار برجسته اسپانیایی که پروژه های 
متعــددی در نقاط مختلف دنیا اجــرا کرده اند 
در گالری تابســتان به نمایش گذاشته می شود.
بر اســاس آنچه که خانه هنرمندان ایران اعلام 
کرده است، شنبه و یکشنبه )٢۵ و ٢۶ آذر( خانه 
هنرمندان تعطیل است و علاقه مندان می توانند برای بازدید از نمایشگاه آثار ششمین هفته معماری اسپانیا، تا ۳۰ 

آذر ۱۴۰٢ به گالری تابستان این مجموعه مراجعه کنند.

معماری اسپانیا در بخشی از خاک ایران

چهار شنبه 28 شهریور 1403    14 ربیع الاول 1446  18 سپتامر 2024

سرمربی پرتغالی تیم فوتبال النصر از سمتش برکنار شد.به گزارش ایسنا، لوییس کاسترو، سرمربی پرتغالی النصر پس از کسب تساوی تیمش در اولین هفته 
لیگ قهرمانان آسیا برابر الشرطه عراق به دلیل کسب نتایج ضعیف از سمتش اخراج شد.این سومین تساوی النصر در چهار بازی این فصل این تیم در لیگ 
عربستان و لیگ قهرمانان آسیا بود.کاستروی ۶۳ساله از سال ۲۰۲۳ هدایت زردپوشان عربستان را بر عهده داشت و در ۵۴ بازی، ۳۶ برد، ۹ تساوی و ۹ 
شکست کسب کرد و در فصل گذشته لیگ عربستان نیز به نایب قهرمانی رسید.از استفانو پیولی، سرمربی ایتالیایی فصل پیش میلان، به عنوان مربی آتی 

النصر یاد می شود.

CR7 سرمربی رونالدو اخراج شد/ پیولی سرمربی تازه

ورزشی
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5494
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